



**MESSAGE FROM  
THE CHAIR**

Dear pullet growers, egg producers and industry partners,

It has now been a year since the start of the pandemic which has caused unexpected market changes in the demand for table eggs. However, because we are evolving in an industry under supply management, our sector has adapted efficiently to this situation, congratulations to everyone. The vaccination campaign brings hope that we will be able to return to normality and enjoy life's simple pleasures in a near future.

Last December, Pullet Growers of Canada (PGC) held a successful workshop on the Animal Care Program for pullets. The discussions that took place during this event have set the ground for collective action regarding the design of the audit methods and the implementation of the pullet section of the Code of Practice for the Care and Handling of Pullets and Laying Hens (Code of Practice).

Moving forward, PGC's directors will contribute to the design and the development of standardized audit methods and procedures for pullet barns in collaboration with Egg Farmers of Canada's (EFC) Production Management Committee. On April 19 2021, we will start this work at a first meeting of this special committee.

Last month, PGC held its 15<sup>th</sup> Annual General Meeting (AGM) at which I was proud to present our organization's 2020 Annual Report. PGC intends to continue to be active in 2021 by providing useful tools to pullet growers.

Very cordially yours,

*François Jacques*



---

## WORKSHOP HIGHLIGHTS

Last December, PGC held a workshop on the Animal Care Program for pullets to which at least one representative of each provincial egg board participated. We thank Mr. Emmanuel Destrijker, Egg Farmers of Canada's (EFC) 2<sup>nd</sup> Vice-Chair, for offering inspiring remarks at the beginning of the event and opening the door to a collaborative approach for the implementation of the Code of Practice.

PGC provided a summary of the results of the questionnaire on pullet growing answered by seven provinces. This presentation clearly identified that a significant portion of the pullets raised in Canada are not inspected for compliance with the Code of Practice. Ultimately, the portrait that was drawn from the questionnaire's results is one of the most accurate of the issue that is available.

A discussion period allowed provincial egg boards to express their concerns regarding duplication of the processes and resources relating to the audit of the Code of Practice and that the current on-farm auditors should be used to reduce the amount of traffic going to farms. Overall, the provincial egg boards understand that they are facing a risk by not ensuring that there is an agency directly responsible for the Animal Care Program in pullets and that it could pose a threat to the system.

We had the pleasure to host Dr. Mike Petrik who provided a conference on the challenges of raising cage-free pullets. Although this type of housing system is considered as providing an improved level of animal welfare, pullets may face several challenges such as health issues caused by the access to manure and the potential poor air quality as well as difficulties regarding competition between birds and vaccination.

All participants indicated that they were satisfied with the ongoing of the workshop and the information presented.

---

## AUDIT METHODS

As a next step to the workshop on the Animal Care Program for pullets, PGC's directors will contribute to the design and the development of standardized audit methods and procedures for pullet barns in collaboration with EFC's Production Management Committee. The first meeting to start this work will be held on April 19, 2021.

The success of the complete implementation of the Animal Care Program across the country will strengthen our industry by ensuring that the whole production cycle complies with both the Start Clean-Stay Clean® Program as well as the most up-to-date animal welfare requirements. Canada will thus be among the first countries to provide guidelines related to food safety and animal welfare for the whole table egg supply chain.

---

## 2020 ANNUAL REPORT

PGC held its 15<sup>th</sup> AGM on March 17, 2021. Following the meeting, the 2020 Annual Report was posted on PGC's Website ([epc-pgc.ca](http://epc-pgc.ca)) and e-circulated to the members. In this report, you will find out about the activities conducted by the organization, as well as the advancement of the projects and actions planned in the 2019-2023 Business Plan, the financial statements for 2020 and the 2021 budget. We encourage you to follow [this link](#) and read through the report.

---

## SUBSCRIBE TO OUR NEWSLETTER

Pullet growers, egg farmers and all interested stakeholders are now able to subscribe in order to receive PGC's newsletter directly in their email accounts as soon as it is published by following [this link](#), scrolling down the page and entering their name and email address.

## MEETINGS & ACTIVITIES

<b>January</b>	11	✓ PGC's Board of Directors Meeting
	13	✓ EFC's Production Management Committee Meeting
	27	✓ EFC's Animal Care Program Redevelopment Project Team
<b>February</b>	2	✓ PGC's Board of Directors Meeting
	22	✓ EFC's Production Management Committee Meeting
<b>March</b>	9	✓ PGC's Board of Directors Meeting
	10	✓ Egg Farmers of New Brunswick's AGM
	17	✓ PGC's AGM
	24	✓ EFC's AGM
	30-31	✓ Egg Farmers of Ontario's AGM
<b>April</b>	13	✓ PGC's Board of Directors Working session
	14	✓ EFC's Production Management Committee Meeting
	19	✓ Joint Meeting between PGC and EFC's Production Management Committee for the Animal Care Program in pullets
	20	✓ Fédération des producteurs d'œufs du Québec's AGM

### THIS NEWSLETTER IS PUBLISHED BY:



#### CONTACT US

555, Roland-Therrien Boulevard, Office 100  
 Longueuil, QC J4H 3Y9  
 Phone: 450 679-0530  
 Email: [info.secretariat@epc-pgc.ca](mailto:info.secretariat@epc-pgc.ca)  
 Website: [epc-pgc.ca](http://epc-pgc.ca)

#### BOARD OF DIRECTORS

François Jacques, Chair  
 Marie-Josée Forest, Vice-Chair & Treasurer, QC  
 Alvin Brunsveld, Director, ON  
 Kimberly Kelly, Secretary, NB

#### STAFF

Interim General Manager:  
 Paul Racette Dorion  
 Administrative Assistant:  
 Stéphanie Ménard



## MESSAGE DU PRÉSIDENT

Chers éleveurs de poulettes, producteurs d'œufs et partenaires de l'industrie,

Un an s'est écoulé depuis le début de cette pandémie qui a provoqué des changements inattendus sur le marché des œufs. Cependant, parce que nous évoluons dans une industrie sous gestion de l'offre, notre secteur s'est adapté efficacement à cette situation; bravo à tous. La campagne de vaccination nous donne l'espoir d'un retour à la normale qui nous permettra de profiter des plaisirs simples de la vie dans un proche avenir.



En décembre dernier, les Éleveurs de poulettes du Canada (EPC) ont organisé avec succès un atelier sur le Programme de soins aux animaux pour poulettes. Les discussions qui ont eu lieu lors de cet événement ont jeté les bases d'une action collective concernant la conception des méthodes d'audit et la mise en œuvre de la section poulettes du Code de pratiques pour le soin et la manipulation des poulettes et pondeuses.

À l'avenir, les administrateurs des EPC contribueront à la conception et à l'élaboration de méthodes et de procédures de vérification normalisées pour les poulaillers, en collaboration avec le comité de gestion de la production des Producteurs d'œufs du Canada (POC). Le 19 avril prochain, nous commencerons ce travail lors d'une première réunion de ce comité spécial.

Le mois dernier, les EPC ont tenu leur 15<sup>e</sup> assemblée générale annuelle (AGA) au cours de laquelle j'étais fier de présenter le Rapport annuel 2020 de notre organisation. Nous entendons continuer à être actifs cette année en fournissant des outils utiles aux éleveurs de poulettes.

Cordialement,

*François Jacques*

---

## ATELIER SUR LE PROGRAMME DE SOINS AUX ANIMAUX

En décembre dernier, les EPC ont organisé un atelier sur le Programme de soins aux animaux pour poulettes auquel au moins un représentant de chaque office provincial de producteurs d'œufs a participé. Nous remercions M. Emmanuel Destrijker, 2<sup>e</sup> vice-président des POC, d'avoir prononcé un discours inspirant au début de l'événement et d'avoir ouvert la porte à une approche collaborative dans la mise en œuvre du Code de pratiques.

Les EPC ont fourni le résumé des résultats du questionnaire sur l'élevage de poulettes auquel ont répondu sept provinces. Cette présentation a clairement indiqué qu'une partie importante des poulettes élevées au Canada n'est pas inspectée afin de vérifier leur conformité avec le Code de pratiques. En fin de compte, le portrait qui a été tiré des résultats du questionnaire est l'un des plus précis qui soient.

Une période de discussion a permis aux offices provinciaux de producteurs d'œufs d'exprimer leurs préoccupations concernant la duplication des processus et des ressources liés à la vérification du Code de pratiques et le fait que les vérificateurs actuels à la ferme devraient être mis à profit pour réduire le trafic vers les fermes. Dans l'ensemble, les offices provinciaux de producteurs d'œufs comprennent qu'ils font face à un risque en ne s'assurant pas qu'il existe une agence directement responsable du Programme de soins aux animaux pour poulettes et que cela pourrait constituer une menace pour le système.

Nous avons eu le plaisir d'accueillir le Dr Mike Petrik qui a donné une conférence sur les défis de l'élevage de poulettes sans cage. Bien que ce type de système de logement soit considéré comme offrant un meilleur niveau de bien-être animal, les poulettes peuvent faire face à plusieurs défis comme des problèmes de santé causés par l'accès au fumier et une potentielle mauvaise qualité de l'air ainsi que des difficultés concernant la concurrence entre les oiseaux et la vaccination.

Tous les participants ont indiqué qu'ils étaient satisfaits du déroulement de l'atelier et des informations présentées.

---

## MÉTHODES D'AUDIT

Dans la foulée de l'atelier sur le Programme de soins aux animaux pour poulettes, les administrateurs des EPC contribueront à la conception et au développement de méthodes et de procédures d'audit normalisées pour les poulaillers, en collaboration avec le comité de gestion de la production des POC. La première réunion se tiendra le 19 avril prochain.

Le succès de la mise en œuvre complète du Programme de soins aux animaux à travers le pays renforcera notre industrie en veillant à ce que l'ensemble du cycle de production soit conforme au programme *Start Clean-Stay Clean*® ainsi qu'aux exigences les plus récentes en matière de bien-être animal. Le Canada sera donc parmi les premiers pays à fournir des lignes directrices liées à la salubrité des aliments et au bien-être des animaux pour l'ensemble de la chaîne d'approvisionnement des œufs de consommation.

---

## RAPPORT ANNUEL 2020

Les EPC ont tenu leur 15<sup>e</sup> AGA le 17 mars dernier. À la suite de la réunion, le Rapport annuel 2020 a été mis en ligne sur le site Internet des EPC ([epc-pgc.ca](http://epc-pgc.ca)) et diffusé par voie électronique aux membres. Dans ce rapport, vous découvrirez les activités menées par l'organisation ainsi que l'avancement des projets et les actions prévues dans le Plan stratégique 2019-2023, les états financiers pour 2020 et le budget 2021. Nous vous encourageons à cliquer sur [ce lien](#) et à lire le rapport.

---

## INSCRIVEZ-VOUS À NOTRE INFOLETTRE

Les éleveurs de poulettes, les producteurs d'œufs et toutes les parties prenantes intéressées peuvent désormais s'abonner pour recevoir l'infolettre en cliquant sur [ce lien](#), en faisant défiler la page jusqu'en bas et en entrant leur nom et leur adresse électronique.

## RÉUNIONS ET ACTIVITÉS

<b>Janvier</b>	11	✓ Réunion du conseil d'administration des EPC
	13	✓ Réunion du comité de gestion de la production des POC
	27	✓ Équipe du projet de réaménagement du Programme de soins aux animaux des POC
<b>Février</b>	2	✓ Réunion du conseil d'administration des EPC
	22	✓ Réunion du comité de gestion de la production des POC
<b>Mars</b>	9	✓ Réunion du conseil d'administration des EPC
	10	✓ AGA des Producteurs d'œufs du Nouveau-Brunswick
	17	✓ AGA des EPC
	24	✓ AGA des POC
	30-31	✓ AGA des Egg Farmers of Ontario
<b>Avril</b>	13	✓ Session de travail du conseil d'administration des EPC
	14	✓ Réunion du comité de gestion de la production des POC
	19	✓ Réunion conjointe EPC-POC du comité de gestion de la production pour le Programme de soins aux animaux pour poulettes
	20	✓ AGA de la Fédération des producteurs d'œufs du Québec

### CETTE INFOLETTRE EST PUBLIÉE PAR :



#### POUR NOUS JOINDRE

555, boulevard Roland-Therrien, bureau 100  
Longueuil (Québec) J4H 3Y9  
Téléphone : 450 679-0530  
Courriel : [info.secretariat@epc-pgc.ca](mailto:info.secretariat@epc-pgc.ca)  
Site Internet : [epc-pgc.ca](http://epc-pgc.ca)

#### CONSEIL D'ADMINISTRATION

François Jacques, président  
Marie-Josée Forest, vice-présidente et trésorière, QC  
Alvin Brunsveld, administrateur, ON  
Kimberly Kelly, secrétaire, NB

#### PERSONNEL

Directeur général par intérim :  
Paul Racette Dorion  
  
Assistante administrative :  
Stéphanie Ménard